



ປັບປຸງສະພາບແວດລ້ອມໃນການດຳເນີນທຸລະກິດ
ໂດຍຜ່ານ ການປຶກສາຫາລືແບບມີປະສິດທິຜົນ

ກອງປະຊຸມທຸລະກິດລາວ (ຄັ້ງທີ 13)

ບົດສະເໜີບັນຫາ

**ບັນຫາທີ່ຕິດພັນກັບ ຕະຫຼາດຄູ່ຂະໜານໃນການແລກປ່ຽນເງິນຕາ ແລະ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດ
ລະບຽບທີ່ຕິດພັນກັບການແລກປ່ຽນເງິນຕາ**

ສະເໜີ ໂດຍ: ທ່ານນາງ ຄາຣີ ເຮັນຊີ, ປະທານ ສະພາການຄ້າ ອິດສະຕາລີ ປະຈຳລາວ, ຕາງໜ້າໜ່ວຍງານປຶກສາຫາລື
ຂະແໜງການບໍລິການດ້ານການເງິນ

- ຮຽນພະນະທ່ານນາຍົກລັດຖະມົນຕີ-ປະທານກອງປະຊຸມທີ່ເຄົາລົບ ແລະ ນັບຖືຢ່າງສູງ,
- ຮຽນທີ່ປະຊຸມ

ຂ້າພະເຈົ້າ ໃນນາມສະພາການຄ້າ ອິດສະຕາລີ ປະຈຳ ສປປ ລາວ, ຕາງໜ້າໃຫ້ໜ່ວຍງານປຶກສາຫາລືຂະແໜງການ
ບໍລິການທາງດ້ານການເງິນ ຂໍສະເໜີບັນຫາທີ່ຕິດພັນກັບການຂາດແຄນເງິນຕາ ໃນ ສປປ ລາວ, ແລະ ການມີຕົວຕົນຂອງ
ຕະຫຼາດຄູ່ຂະໜານໃນການແລກປ່ຽນເງິນຕາ ທີ່ເປັນຜົນມາຈາກ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດລະບຽບທີ່ຕິດພັນກັບການ
ແລກປ່ຽນເງິນຕາຢ່າງບໍ່ເຂັ້ມງວດ. ບັນຫານີ້ ແມ່ນບັນຫາທີ່ມີຜົນກະທົບຕໍ່ຫຼາຍຂະແໜງການ ບໍ່ວ່າຈະເປັນ ບັນດາ
ທະນາຄານທຸລະກິດ, ບໍລິສັດປະກັນໄພ, ແລະ ບັນດາລູກຄ້າຂອງຂະແໜງການບໍລິການທາງດ້ານການເງິນ. ພວກເຮົາເຫັນ
ວ່າ ບັນຫາການແລກປ່ຽນເງິນຕາ ແລະ ຄວາມແຕກໂຕນຂອງອັດຕາແລກປ່ຽນ ແມ່ນບັນຫາທີ່ໃຫຍ່ ແລະ ມີຄວາມສ່ຽງ
ຫຼາຍທີ່ສຸດ ໃນ ສປປ ລາວ ໃນ ປະຈຸບັນ. ລາຍລະອຽດບັນຫາມີຄືດັ່ງນີ້:

ສະພາບບັນຫາ:

ສປປ ລາວ ມີອັດຕາແລກປ່ຽນອ້າງອີງ ສະກຸນເງິນ ໂດລາ/ກີບ ເຊິ່ງຖືກກຳນົດຢ່າງເປັນທາງການ ເປັນອັດຕາດຽວ
ໃນແຕ່ລະມື້. ທະນາຄານ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ (ທຫລ) ໄດ້ອະນຸຍາດໃຫ້ ທະນາຄານທຸລະກິດ ແລະ ຮ້ານແລກປ່ຽນເງິນຕາ
ກຳນົດອັດຕາແລກປ່ຽນ ລະຫວ່າງເງິນກີບກັບເງິນໂດລາສະຫະລັດ ຂອງຕົນ ໄດ້ໃນຂອບເຂດບໍ່ເກີນ ± 0.25 ທຽບໃສ່
ອັດຕາແລກປ່ຽນອ້າງອີງຂອງ ທຫລ (ເຊັ່ນໃນ ວັນທີ 23 ກໍລະກົດ 2021 ອັດຕາອ້າງອີງ ແມ່ນເທົ່າກັບ 9,533). ຢ່າງໃດກໍ່
ຕາມ ຍັງມີບັນດາຮ້ານແລກປ່ຽນ ແລະ ສະຖາບັນການເງິນທີ່ບໍລິການແລກປ່ຽນເງິນຕາ ທີ່ບໍ່ປະຕິບັດຕາມຂໍ້ຕົກລົງຂອງ
ທຫລ (ເລກທີ 801/ທຫລ ລົງວັນທີ 05 ຕຸລາ 2015) ໂດຍ ມີການກຳນົດອັດຕາ ແລກປ່ຽນຊື້-ຂາຍ ເງິນໂດລາສະຫະລັດ
ເກີນຈາກຂອບເຂດ ທີ່ ທຫລ ກຳນົດ ເຮັດໃຫ້ເກີດມີຕະຫຼາດຄູ່ຂະໜານໃນການແລກປ່ຽນເງິນຕາເກີດຂຶ້ນ. ຕົວຢ່າງ ໃນ

ລະຫວ່າງເດືອນ ກໍລະກົດນີ້ເອງ, ອັດຕາແລກປ່ຽນຢູ່ຕະຫຼາດຄູ່ຂະໜານ ແມ່ນສູງເຖິງ 12,000 ກີບ ຕໍ່ ໜຶ່ງ ໂດລາ ຢູ່ໃນ ບາງສະຖານແລກປ່ຽນເງິນຕາ.

ການສັງເກດຂອງໜ່ວຍງານປຶກສາຫາລືຂະແໜງການບໍລິການທາງດ້ານການເງິນ ເຫັນວ່າ:

ກ່ອນກອງປະຊຸມປຶກສາຫາລື ຂອງຂະແໜງການບໍລິການທາງດ້ານການເງິນ, ເຫັນໄດ້ວ່າ ທະນາຄານທຸລະກິດກໍ່ ປະສົບພົບພໍ້ກັບບັນຫາຄວາມຫຍຸ້ງຍາກໃນການຊອກຫາເງິນ ໂດລາ ໃນອັດຕາແລກປ່ຽນ ທີ່ສອດຄ່ອງກັບ ທຫລ ກຳນົດ, ເຖິງວ່າຈະເປັນອັດຕາທີ່ບໍ່ມີກຳໄລກໍ່ຕາມ (ເຊັ່ນ ຊື້ໃນອັດຕາຂາຍ). ບັນດາລູກຄ້າທີ່ຕ້ອງການເງິນຕາ ເຊັ່ນ ເພື່ອຊຳລະຄ່າ ສິນຄ້ານຳເຂົ້າ, ເພື່ອຊຳລະໜີ້ ຫຼື ເງິນປັນຜົນ ໃຫ້ກັບຂາຮຸ້ນຢູ່ຕ່າງປະເທດ ກໍ່ບໍ່ສາມາດແລກປ່ຽນເງິນຕາໄດ້ຢ່າງພຽງພໍ ຈຶ່ງ ເຮັດໃຫ້ຈຳຕ້ອງໄດ້ຊື້ ເງິນໂດລາ ໃນຕະຫຼາດຄູ່ຂະໜານ ຈຶ່ງເຮັດໃຫ້ອັດຕາແລກປ່ຽນ ໃນລະບົບ ແລະ ໃນຕະຫຼາດ ຄູ່ຂະໜານ ມີຄວາມແຕກຕ່າງນັບມື້ນັບຫຼາຍຂຶ້ນ. ອີງຕາມປະສົບການຕົວຈິງຈາກຂະແໜງການທະນາຄານ, ເຫັນວ່າ ປະລິມານການແລກປ່ຽນເງິນຕາໃນຕະຫຼາດຄູ່ຂະໜານ ແມ່ນປະມານ 10 ເທົ່າຂອງປະລິມານການແລກປ່ຽນເງິນຕາໃນ ອັດຕາທີ່ຖືກຕ້ອງຕາມທີ່ ທຫລ ກຳນົດ.

ການເບິ່ງເຫັນໂອກາດໃນການສ້າງກຳໄລ:

ຈາກການສັງເກດຂອງໜ່ວຍງານປຶກສາຫາລື ຂະແໜງການບໍລິການທາງດ້ານການເງິນ ເຫັນວ່າ ການສະໜອງເງິນໂດລາ ໃນຕະຫຼາດຄູ່ຂະໜານ ແມ່ນບໍ່ໄດ້ມາຈາກເງິນທີ່ນັກທ່ອງທ່ຽວນຳເຂົ້າມາ ຫຼື ຈາກເງິນທີ່ຜູ້ອອກແຮງງານລາວທີ່ຢູ່ຕ່າງປະເທດ ສົ່ງກັບມາບ້ານພຽງຢ່າງດຽວ ເນື່ອງຈາກ ໃນຊ່ວງການແຜ່ລະບາດຂອງໂຄວິດ-19 ປະລິມານເງິນຈາກແຫຼ່ງເຫຼົ່ານີ້ ແມ່ນຫຼຸດ ລົງ, ແຕ່ ປະລິມານເງິນໂດລາຈຳນວນຫຼາຍແມ່ນມາຈາກບັນດາບໍລິສັດສົ່ງອອກຂະໜາດໃຫຍ່ ທີ່ເລັ່ງເຫັນເຖິງສະພາບການ ຂາດແຄນເງິນຕາໃນຕະຫຼາດ ແລະ ຕ້ອງການທີ່ຈະປ່ອຍເງິນໂດລາອອກໃນອັດຕາທີ່ສູງເພື່ອສ້າງກຳໄລ.

ບຸກຄົນທົ່ວໄປ ແລະ ລູກຄ້າຂອງສະຖາບັນການເງິນທີ່ຊື້ ໂດລາສະຫະລັດ ໃນຕະຫຼາດຄູ່ຂະໜານ ແມ່ນລ້ວນແຕ່ມາ ຈາກຄວາມຈຳເປັນທີ່ບໍ່ມີທາງເລືອກ ແລະ ກໍ່ເປັນຂໍ້ຫຍຸ້ງຍາກໃນທາງບັນຊີທີ່ຈະສະມາດອະທິບາຍເຖິງວ່າເປັນຫຍັງມູນຄ່າ ຊັບສິນຂອງບໍລິສັດທີ່ເປັນເງິນກີບ ຈຶ່ງນັບມື້ນັບຫຼຸດລົງ ຖ້າຫາກປຽບທຽບເປັນເງິນໂດລາໃນອັດຕາຕາມທີ່ ທຫລ ກຳນົດ. ສຳລັບຜູ້ຂາຍເງິນໂດລາໃນຕະຫຼາດຄູ່ຂະໜານ ສ່ວນໃຫຍ່ແມ່ນເພື່ອຈຸດປະສົງໃນການສ້າງກຳໄລພຽງຢ່າງດຽວ ແລະ ຜູ້ຂາຍ ເງິນຕາກໍ່ຍັງສາມາດບັນທຶກບັນຊີໃນອັດຕາຕາມທີ່ ທຫລ ກຳນົດ ໂດຍຕັດເອົາຈຳນວນກຳໄລທີ່ໄດ້ຈາກການແລກປ່ຽນໃນ ອັດຕາທີ່ບໍ່ຖືກຕ້ອງຕາມກົດລະບຽບ ອອກຈາກການບັນທຶກບັນຊີຂອງບໍລິສັດ ເພື່ອຜົນປະໂຫຍດສ່ວນໂຕ.

ໃນຂະນະດຽວກັນການປະຕິບັດລະບຽບ ຫຼື ບົດລົງໂທດ ກໍ່ມີໜ້ອຍ ເນື່ອງຈາກ ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການຄຸ້ມຄອງເງິນຕາ ຕ່າງປະເທດ ເລກທີ 55/ສພຊ ລົງວັນທີ 22 ທັນວາ 2014 ; ຂໍ້ຕົກລົງວ່າດ້ວຍທຸລະກິດແລກປ່ຽນເງິນຕາ ເລກທີ 393/ ທຫລ, ລົງວັນທີ 2 ກໍລະກົດ 2020 ແລະ ຂໍ້ຕົກລົງ ເລກທີ 801/ທຫລ ກ່ຽວກັບການກຳນົດອັດຕາແລກປ່ຽນອ້າງອີງ ລະຫວ່າງເງິນກີບກັບເງິນໂດລາສະຫະລັດ ແລະການກຳນົດອັດຕາແລກປ່ຽນຂອງທະນາຄານທຸລະກິດ ແລະ ຮ້ານ ແລກປ່ຽນ, ລົງວັນທີ 5 ຕຸລາ 2015 ຍັງບໍ່ຖືກຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຢ່າງເຕັມສ່ວນ. ໃນຂະນະດຽວກັນ ຕະຫຼາດຄູ່ຂະໜານກໍ່ໄດ້ ຖືກຮັບຮູ້ວ່າມີຕົວຕົນແທ້ຈິງ ເນື່ອງຈາກໃນເວບໄຊທ໌ຂອງ ທຫລ ເອງ ກໍ່ມີການລາຍງານໃຫ້ເຫັນອັດຕາແລກປ່ຽນຂອງ ຕະຫຼາດຄູ່ຂະໜານ (https://www.bol.gov.la/exchang_rate_all). ພ້ອມດຽວກັນນີ້ ໃບເກັບເງິນຂອງຫຼາຍ ບໍລິສັດ ໃນ ສປປ ລາວ ກໍ່ມີການລະບຸລາຄາ ທີ່ເປັນທັງກີບ ແລະ ໂດລາໃຫ້ພ້ອມ ເຊິ່ງຫຼາຍຄັ້ງກໍ່ຢູ່ ໃນອັດຕາທີ່ຢູ່ນອກເໜືອ ກອບທີ່ ທຫລ ກຳນົດ. ສັງເກດວ່າ ສິ່ງເຫຼົ່ານີ້ແມ່ນເກີດຂຶ້ນຢ່າງເປັນປະຈຳ ແລະ ເປັນປົກກະຕິ ໃນ ສປປ ລາວ.

ຜົນກະທົບຕໍ່ເສດຖະກິດຂອງ ສປປ ລາວ:

ແມ່ນອນວ່າ ການມີຕົວຕົນຂອງຕະຫຼາດຄູ່ຂະໜານ ເຮັດໃຫ້ ສປປ ລາວ ບໍ່ສາມາດຄຸ້ມຄອງນະໂຍບາຍທາງດ້ານເງິນຕາໄດ້. ການເກີດຂຶ້ນຂອງຕະຫຼາດດັ່ງກ່າວ ໄດ້ຫຼຸດບົດບາດຂອງ ທຫລ ເປັນພຽງຜູ້ອອກກົດລະບຽບເທົ່ານັ້ນ ເນື່ອງຈາກ ທຫລ ອາດບໍ່ສາມາດຄວບຄຸມ ແລະ ຄຸ້ມຄອງໃຫ້ການໄຫຼຂອງເງິນຕາເຂົ້າມາໃນປະເທດທີ່ມີຈໍາກັດນີ້ ຖືກ ໄປໝູນ ໃຊ້ ໃນ ຂະແໜງຫຼື ວຽກງານທີ່ເປັນບຸລິມະສິຢ່າງແທ້ຈິງ ເຊັ່ນ ການຊໍາລະການນໍາເຂົ້າທີ່ຈໍາເປັນ ຫຼື ການຊໍາລະໜີ້ສິນ, ເນື່ອງຈາກ ການໄຫຼເຂົ້າມາຂອງເງິນໂດລາສ່ວນໃຫຍ່ແມ່ນຜ່ານຊ່ອງທາງຕະຫຼາດຄູ່ຂະໜານ. ພວກເຮົາເຂົ້າໃຈວ່າ ທຫລ ເອງກໍ່ເລັ່ງເຫັນ ບັນຫານີ້ ຈຶ່ງໄດ້ມີຂໍ້ຍົກເວັ້ນໃຫ້ບາງວິສາຫະກິດຂະໜາດໃຫຍ່ ຫຼື ວິສາຫະກິດລັດລົງທຶນ ສາມາດມີການຊໍາລະສະສາງພາຍ ໃນປະເທດເປັນເງິນໂດລາ ຫຼື ຖືຄອງເງິນທຶນເປັນເງິນໂດລາໄດ້. ຢ່າງໃດກໍ່ຕາມ ຂໍ້ຍົກເວັ້ນດັ່ງກ່າວ ຍິ່ງເຮັດໃຫ້ການສະໜອງ ເງິນໂດລາພາຍໃນປະເທດຫຼຸດລົງ ເນື່ອງຈາກວ່າ ທຸລະກໍາທີ່ໃຊ້ເງິນຕາຈາກບັນດາບໍລິສັດດັ່ງກ່າວບໍ່ໄດ້ເກີດຂຶ້ນພາຍ ໃນປະເທດ ແລະ ມີພຽງບາງສ່ວນເທົ່ານັ້ນທີ່ຖືກແລກປ່ຽນມາເປັນເງິນກີບ ເຊິ່ງໃຫ້ຄວາມສ່ຽງຕໍ່ການສະໜອງເງິນຕາຍິ່ງ ເພີ່ມຂຶ້ນໃນຕະຫຼາດແລກປ່ຽນໃນລະບົບທີ່ຖືກຕ້ອງ.

ຜົນກະທົບຕໍ່ການລົງທຶນຂອງຕ່າງປະເທດ ໃນ ສປປ ລາວ

ໜ່ວຍງານປຶກສາຫາລືຂະແໜງການບໍລິການທາງດ້ານການເງິນ ສັງເກດເຫັນວ່າ ຕະຫຼາດຄູ່ຂະໜານເຮັດໃຫ້ເກີດມີ ຜູ້ໄດ້ປຽບ ແລະ ເສຍປຽບ ໃນການແຂ່ງຂັນ, ເຊິ່ງຜູ້ໄດ້ປຽບແມ່ນ ບັນດາຮ້ານແລກປ່ຽນ ແລະ ທະນາຄານ ທີ່ບໍ່ປະຕິບັດ ຕາມກົດລະບຽບກ່ຽວກັບການແລກປ່ຽນຊື້-ຂາຍເງິນຕາ, ບຸກຄົນ ຫຼື ນິຕິບຸກຄົນ ທີ່ມີລາຍຮັບເປັນສະກຸນເງິນໂດລາ ແລະ ສາມາດ ແລກປ່ຽນ ໂດລາ-ກີບໄດ້ທີ່ຕະຫຼາດຄູ່ຂະໜານ ແລະ ບັນດາບຸກຄົນ ຫຼື ນິຕິບຸກຄົນທີ່ມີລາຍຮັບເປັນເງິນໂດລາ ແລະ ຂາຍໂດລາໃນຕະຫຼາດຄູ່ຂະໜານໃນອັດຕາທີ່ສູງ. ໃນຂະນະດຽວກັນ ຕະຫຼາດຄູ່ຂະໜານ ກໍ່ໄດ້ສ້າງຄວາມເສຍຫາຍ ໃຫ້ຫຼາຍພາກສ່ວນບໍ່ວ່າຈະເປັນບຸກຄົນ, ບັນດາບໍລິສັດ, ລວມທັງ ລັດຖະບານ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ. ຈາກຜົນກະທົບທີ່ເກີດ ຂຶ້ນ ສາມາດເຫັນໄດ້ວ່າ ຕະຫຼາດຄູ່ຂະໜານ ຈະເຮັດໃຫ້ການລົງທຶນຂອງຕ່າງປະເທດທີ່ມີຄຸນນະພາບ ແລະ ການຄວາມອາດ ສາມາດຂອງການແຂ່ງຂັນຂອງທຸລະກິດຫຼຸດລົງ ເນື່ອງຈາກ ບັນດາການລົງທຶນຂອງຕ່າງປະເທດທີ່ມີຄຸນນະພາບຈະປະຕິບັດ ຕາມກົດລະບຽບ ແລະ ກົດໝາຍຂອງ ສປປ ລາວ ໂດຍບໍ່ນໍາໃຊ້ຕະຫຼາດແລກປ່ຽນຄູ່ຂະໜານ ເຊິ່ງເຮັດໃຫ້ພວກເຂົາມີຄັງ ເງິນກີບທີ່ສະສົມຂຶ້ນເລື້ອຍໆ ແຕ່ຄັງເງິນກີບດັ່ງກ່າວ ແມ່ນຈະຫຼຸດມູນຄ່າລົງເລື້ອຍໆປະມານປີລະ 5%. ບັນດາບໍລິສັດເຫຼົ່ານີ້ ຈະບໍ່ສາມາດມີເງິນໂດລາພຽງພໍເພື່ອຊື້ສິນຄ້ານໍາເຂົ້າ, ຈ່າຍໜີ້ສິນທີ່ເປັນເງິນຕາ ແລະ ສິ່ງກໍາໄລທີ່ໄດ້ຈາກການລົງທຶນທີ່ເປັນ ເງິນກີບ ໄປໃຫ້ບໍລິສັດແມ່ທີ່ຢູ່ຕ່າງປະເທດໄດ້.

ຄວາມຄືບໜ້າຫຼັງກອງປະຊຸມຂອງໜ່ວຍງານປຶກສາຫາລືຂະແໜງການບໍລິການທາງດ້ານການເງິນ

ທຫລ ໄດ້ມີການສົ່ງໜັງສືແຈ້ງຕອບ ມາຫາສະພາການຄ້າ ແລະ ອຸດສາຫະກໍາ ແຫ່ງຊາດລາວກ່ຽວກັບຂໍ້ສັງເກດທີ່ ກ່າວມາ ຂອງໜ່ວຍງານປຶກສາຫາລືຂະແໜງການບໍລິການທາງດ້ານການເງິນ. ໜັງສືແຈ້ງຕອບດັ່ງກ່າວ ໄດ້ລະບຸເຖິງມາດ ຕະການ ທີ່ ທຫລ ດໍາເນີນ ໃນການຕິດຕາມການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດລະບຽບດ້ານເງິນຕາ, ເຊິ່ງລວມມີທັງການ ຕິດຕາມ ແລະ ກວດກາຄືນ ບັນດາສະຖາບັນແລກປ່ຽນເງິນຕາຕ່າງໆ ທັງທີ່ຖືກກົດໝາຍ ແລະ ບໍ່ຖືກກົດໝາຍ. ຢ່າງໃດກໍ່ຕາມ ຈາກ ກອງປະຊຸມຂອງໜ່ວຍງານປຶກສາຫາລືໃນເດືອນ ຕຸລາ 2020 ມາຮອດປະຈຸບັນ ພວກເຮົາກໍ່ສັງເກດເຫັນວ່າ ອັດຕາ

ແລກປ່ຽນຢູ່ຕະຫຼາດຄູ່ຂະໜານ ຍິ່ງແຕກໂຕນຈາກອັດຕາແລກປ່ຽນໃນກອບທີ່ ທຫລ ກຳນົດ. ເນື່ອງຈາກຄວາມຊັບຊ້ອນຂອງຕະຫຼາດຄູ່ຂະໜານ, ອາດມີຄວາມເປັນໄປໄດ້ຍາກທີ່ຈະຄົ້ນຫາແຫຼ່ງທີ່ມາຂອງເງິນຕາທັງໝົດທີ່ສະໜອງ ລວມທັງອັດຕາແລກປ່ຽນ ໃນຕະຫຼາດດັ່ງກ່າວ ເພາະບາງທຸລະກຳກໍ່ມາໃນຮູບການ ການຊຳລະການຊື້ຂາຍສິນຄ້າ ແລະ ການບໍລິການຜ່ານບັນຊີທະນາຄານທັງໃນປະເທດ ແລະ ຢູ່ຕ່າງປະເທດ ແທນທີ່ຈະເປັນການແລກປ່ຽນເງິນໂດຍກົງ.

ໃນໜັງສືແຈ້ງຕອບຂອງ ທຫລ, ສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າ ທຫລ ກໍ່ມີຄວາມພະຍາຍາມທີ່ຈະປັບໃຫ້ຕະຫຼາດຄູ່ຂະໜານເຂົ້າມາສູ່ການບໍລິການແລກປ່ຽນເງິນຕາທີ່ຖືກຕ້ອງຕາມກົດໝາຍ. ສະນັ້ນ ພາຍໃນຕົ້ນເດືອນນີ້ເອງ, ທຫລ ໄດ້ມີການຮ່າງໂມເດວ ໃນການເຮັດໃຫ້ບັນດາຮ້ານແລກປ່ຽນເງິນຕາ ມາເປັນຕົວແທນແລກປ່ຽນເງິນຕາຂອງບັນດາທະນາຄານທຸລະກິດ (ນິຕິກຳ ເລກທີ 758, ລົງວັນທີ 12 ກໍລະກົດ 2021). ຖ້າຫາກວ່າ ແຈ້ງການດັ່ງກ່າວ ສາມາດເຮັດໃຫ້ສະຖາບັນແລກປ່ຽນເງິນຕາທີ່ປະຕິບັດບໍ່ຖືກຕ້ອງຫຼຸດລົງ ແລະ ຊ່ວຍໃຫ້ການແລກປ່ຽນເງິນຕາມີຄວາມໂປ່ງໃສ ກໍ່ຈະຊ່ວຍໃຫ້ບັນຫານີ້ມີຄວາມຄືບໜ້າໃນການແກ້ໄຂທີ່ດີ, ແຕ່ທັງນີ້ ທັງນັ້ນ ແມ່ນຂຶ້ນກັບຄວາມເຂັ້ມງວດຂອງການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ແຈ້ງການດັ່ງກ່າວ. ການໄຫຼເຂົ້າ ແລະ ອອກ ຂອງເງິນຕາ ຜ່ານບັນຊີດຽວ ຈະເຮັດໃຫ້ ທຫລ ສາມາດກວດສອບໄດ້ວ່າມາຈາກສະຖາບັນໃດ, ເຊິ່ງຈະຊ່ວຍໃຫ້ອັດຕາແລກປ່ຽນກັບມາສູ່ກອບທີ່ ທຫລ ກຳນົດ. ຢ່າງໃດກໍ່ຕາມ ທຫລ ອາດຕ້ອງເພີ່ມຄວາມລະມັດລະວັງຕໍ່ກັບທຸລະກຳໃນຮູບແບບອື່ນໆ ເຊັ່ນການຊຳລະສິນຄ້າຕ່າງໆທີ່ອາດຈະຜ່ານ ຫຼື ບໍ່ຜ່ານລະບົບ ທີ່ເຮັດໃຫ້ອັດຕາແລກປ່ຽນໂດລາສະຫະລັດສູງກວ່າອັດຕາໃນກອບທີ່ ທຫລ ກຳນົດ ເຊິ່ງຈະເຮັດໃຫ້ເກີດການແຂ່ງຂັນທີ່ບໍ່ເປັນທຳລະຫວ່າງທະນາຄານດ້ວຍກັນ.

ຂໍ້ສະເໜີວິທີແກ້ໄຂ:

ໜ່ວຍງານປຶກສາຫາລື ຂະແໜງການບໍລິການທາງດ້ານການເງິນ ເຫັນວ່າ ບາງຂໍ້ສະເໜີທີ່ໄດ້ສະເໜີຜ່ານມາ ແມ່ນຖືກຮັບຮູ້ໂດຍ ທຫລ ແລ້ວ, ແຕ່ ສະມາຊິກຂອງໜ່ວຍງານຂອງພວກເຮົາ ກໍ່ຢາກປະກອບສ່ວນເຮັດວຽກຮ່ວມກັບຂະແໜງການກ່ຽວຂ້ອງຂອງພາກລັດ ເພື່ອຊອກຫາທາງອອກຂອງບັນຫານີ້ ໂດຍນຳໃຊ້ປະສິບການທີ່ມີຈາກທັງພາຍໃນ ແລະ ຈາກຕ່າງປະເທດ ແລະ ຄວາມສາມາດເບິ່ງເຫັນ ການໄຫຼວຽນເຂົ້າອອກຂອງເງິນຕາ ຈາກ ສປປ ລາວ. ພວກເຮົາຂໍສະເໜີໃຫ້ພິຈາລະນາດັ່ງນີ້:

ສະເໜີໃຫ້ ທະນາຄານ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ ພິຈາລະນາ:

1. ເພີ່ມຜົນສັກສິດໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຕາມກົດລະບຽບ ທີ່ຕິດພັນກັບການກຳນົດອັດຕາແລກປ່ຽນ ຂອງທະນາຄານທຸລະກິດ ແລະ ບັນດາຮ້ານແລກປ່ຽນ ໂດຍການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດມາດຕະການລົງໂທດຕໍ່ບັນດາ ສະຖາບັນ ຫຼື ຮ້ານແລກປ່ຽນທີ່ບໍ່ປະຕິບັດຕາມກົດລະບຽບທີ່ ທຫລ ກຳນົດ.
 - ກວດສອບ ແລະ ລະບຸ ບັນດາຕະຫຼາດແລກປ່ຽນຄູ່ຂະໜານເຫຼົ່ານີ້ ໂດຍເບິ່ງຈາກທີ່ມາຂອງການສະໜອງເງິນໂດລາສະຫະລັດ ມາເປັນເງິນກີບ (ເຊັ່ນ ຈາກຜູ້ສົ່ງອອກ)
 - ເພີ່ມບົດລົງໂທດໃຫ້ກັບບໍລິສັດທີ່ ຂາຍສິນຄ້າ ຫຼື ການບໍລິການ ຕາມອັດຕາທີ່ຢູ່ນອກກອບທີ່ ທຫລ ກຳນົດໃນເວລາເຮັດໃບເກັບເງິນເປັນໂດລາ ແລະ ກີບ.
2. ເພີ່ມຄວາມຍືດຍຸ່ນເທື່ອລະໜ້ອຍ ໃນການການກຳນົດອັດຕາແລກປ່ຽນ ເພື່ອຄ່ອຍໆຫັນໄປນຳໃຊ້ ຮູບແບບອັດຕາແລກປ່ຽນລອຍຕົວ ຕາມກົນໄກຕະຫຼາດ (ເຊັ່ນດຽວກັບ ຕະຫຼາດແລກປ່ຽນເງິນບາດ (THB) ເປັນກີບ).

- ອັດຕາແລກປ່ຽນອີງຕາມກົນໄກຕະຫຼາດ ຊ່ວຍສົ່ງເສີມໃຫ້ສາມາດມີ ການແລກປ່ຽນເງິນຕາລ່ວງໜ້າ ເຊິ່ງເປັນໜຶ່ງໃນເຄື່ອງມືໃນການຈຳກັດຄວາມສ່ຽງ ທີ່ຈະຊ່ວຍໃຫ້ບັນດາບໍລິສັດຕ່າງໆສາມາດບໍລິຫານຈັດການຄວາມສ່ຽງດ້ານອັດຕາແລກປ່ຽນຂອງຕົນ ພ້ອມທັງຊ່ວຍໃຫ້ມີການນຳໃຊ້ ການຊື້ຂາຍລະຫວ່າງທະນາຄານ (interbank market) ໃຫ້ຫຼາຍຂຶ້ນ ແລະ ສົ່ງເສີມໃຫ້ມີການແຂ່ງຂັນໃນຕະຫຼາດແລກປ່ຽນເງິນຕາ ຢ່າງເປັນທຳຫຼາຍຂຶ້ນ.

3. ສ້າງໃຫ້ມີສະພາບແວດລ້ອມການແຂ່ງຂັນທີ່ເປັນທຳ ເພື່ອໃຫ້ທຸລະກິດສາມາດແຂ່ງຂັນໃນດ້ານການໄຫຼວຽນຂອງເງິນຕາ: ເນື່ອງຈາກການຊອກຫາການສະໜອງເງິນໂດລາ ແມ່ນມີຄວາມຫຍຸ້ງຍາກເພີ່ມຂຶ້ນເລື້ອຍໆ, ສະເໝີໃຫ້ ທຫລ ພິຈາລະນາ ໃຫ້ເວລາແກ່ບັນດາບໍລິສັດລົງທຶນຕ່າງປະເທດທີ່ຢູ່ ສປປ ລາວ ສາມາດຖືຄອງ ແລະ ຮັກສາທຶນເປັນເງິນໂດລາໄດ້ ຫຼື ໃຫ້ສາມາດຊຳລະສະສາງເປັນເງິນໂດລາ ພາຍໃນປະເທດໄດ້ໃນໄລຍະນີ້ ແລ້ວຈຶ່ງຄ່ອຍໆ ຫັນປ່ຽນມາເປັນການນຳໃຊ້ ຫຼື ຖືຄອງເງິນທຶນ ຫຼື ອອກສິນເຊື່ອເປັນເງິນກົບທັງໝົດ (ເຊິ່ງຄ້າຍຄືກັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຂອງປະເທດກຳປູເຈຍ). ຫຼື ອີກວິທີໜຶ່ງ ແມ່ນພິຈາລະນາ ຍົກເລີກ ຂໍ້ຍົກເວັ້ນທີ່ໃຫ້ກັບບາງບໍລິສັດໃນການຊຳລະສະສາງພາຍໃນປະເທດເປັນສະກຸນເງິນໂດລາ ຫຼື ຖືຄອງເງິນທຶນເປັນໂດລາ, ເພື່ອເຮັດໃຫ້ເກີດການແຂ່ງຂັນທີ່ເປັນທຳກັບທຸກຝ່າຍ. ຕົວຢ່າງ: ໃນເວລາທີ່ປະເທດຫວຽດນາມ ມີສະພາບຂາດແຄນເງິນຕາ ໃນ 10 ປີກ່ອນ ພວກເຂົາບັງຄັບໃຫ້ບໍລິສັດທີ່ສົ່ງອອກສິນຄ້າທຸກບໍລິສັດ ລວມທັງວິສາຫະກິດລັດລົງທຶນ ປ່ຽນເງິນຕາທີ່ໄດ້ຮັບຈາກການຂາຍ ມາເປັນສະກຸນເງິນທ້ອງຖິ່ນທັງໝົດ ແລ້ວຈຶ່ງແລກປ່ຽນກັບເປັນເງິນຕາ ໃນເວລາທີ່ຕ້ອງມີການຊຳລະການນຳເຂົ້າ.

4. **ສ້າງແຮງຈູງໃຈໃນການຖືຄອງສະກຸນເງິນກົບ:** ອາດພິຈາລະນາຫຼຸດອັດຕາດອກເບ້ຍເງິນຝາກທີ່ເປັນສະກຸນເງິນຕ່າງປະເທດ ເຊິ່ງຈະເຮັດໃຫ້ບຸກຄົນ ແລະ ນິຕິບຸກຄົນຕ່າງໆ ຫັນມາຝາກເງິນເປັນສະກຸນເງິນກົບຫຼາຍຂຶ້ນ ເຊິ່ງວິທີການນີ້ ກໍ່ເປັນອີກວິທີການໜຶ່ງທີ່ຖືກໃຊ້ຢູ່ປະເທດຫວຽດນາມເຊັ່ນກັນ.